

[Text]

I am going to say this as an aside, Mr. Chairman, because I would not want to ask Mr. Henderson to express an opinion, but certainly I would not be able because I am only here as *amicus curiae*, a friend of the court, so to speak, I would like to think that in considering this issue this Committee might give some serious thought to urging in its report that after the Auditor General's report has been presented by the Auditor General to the Minister of Finance, in view of all of the circumstances which have arisen, that the report should be made public without waiting to be presented to the House of Commons. That is not a question I am asking Mr. Henderson. It would not be fair to ask him to comment and I will not be here. I just raise that point as a suggestion. I hope the Committee will give it some consideration.

Finally, Mr. Chairman, there is no question in my mind that there has been some controversy, there have been some political problems. I am not afraid of politics, no one else is, but I have always hoped that politics would stay out of this Committee, as far as possible, and the relationship between the Auditor General and this Committee and the House of Commons.

Mr. Lefebvre has said that the Committee has been over this. There have been a lot of difficulties. There has been a lot of repetition. I am wondering, Mr. Henderson, if you would care to express an opinion, if in the light of these facts, in the light of the controversies which have arisen, if the Committee would be helped by these issues being considered by what I would suggest is an impeccable committee outside the orbit of the House of Commons, of people such as the President of the Canadian Bar Association, the President of the Chartered Accountants of Canada and others to advise this Committee as an independent, objective group as to its views with regard to the issues which have been raised. Do you think that would be of any help or of any assistance? I would like your comments on that with regard to the present. We have to consider proposals. We have to consider the difficulties of which you spoke. We have to consider the controversies which have arisen.

Mr. Henderson: If I understand you correctly, Mr. Baldwin, you are asking me if I feel there is any merit in the appointment or establishment of a sort of independent committee, by this Committee, under the direction of Parliament or the government or something, yes, to bring back a sort of independent report?

Mr. Baldwin: Yes.

Mr. Henderson: Do I understand that you want to have my views on this?

Mr. Baldwin: I would like to have your views, yes.

Mr. Henderson: I am traditionally the adviser of the Committee, I will grant you, but if the members would like me to speak to this, I would be pleased to do so. It is a new thought as a matter of fact, but would it be in order for me to speak about it, Mr. Chairman.

The Chairman: I think we will ask the Committee their wishes on this matter. Would you like Mr. Henderson to give his views on such a suggestion? Any comments?

[Interpretation]

Henderson d'exprimer une opinion. Je sais que je ne suis au comité qu'à titre d'invité, à titre d'ami, mais j'ose espérer que le comité songera sérieusement à recommander qu'étant donné la situation, le rapport de l'Auditeur général, une fois qu'il aura été présenté au ministre des Finances, puisse être rendu public sans être d'abord déposé à la Chambre des communes. Ce n'est pas une question que je vous pose monsieur Henderson; il serait injuste de vous demander une opinion d'autant plus que je ne serais pas là pour entendre les réponses, c'est simplement une suggestion. J'espère que le comité la recevra.

Enfin, monsieur le président, il ne fait aucun doute pour moi qu'il y a eu controverse, qu'il y a eu des problèmes politiques. La politique ne me fait pas peur, elle n'effraie personne ici, mais j'ai toujours espéré que ce comité en serait exempt, dans la mesure du possible, ainsi que les rapports entre l'Auditeur général, le comité et la Chambre des communes.

M. Lefebvre a dit que le comité avait déjà étudié cette question. Il y a eu toutes sortes de difficultés. On a fait beaucoup de répétitions. Je me demande, monsieur Henderson, si vous aimeriez exprimer votre avis, à la lumière des faits et des controverses qui ont surgi, et si vous croyez qu'il serait utile pour le comité que ces questions soient étudiées par ce que j'appellerais un comité impeccable, indépendant de la Chambre des communes, et composé de personnes comme le président de l'Association du Barreau canadien, le président des comptables agréés du Canada et d'autres personnes qui pourraient conseiller le comité, en tant que groupe indépendant et objectif, en faisant part de leurs opinions au sujet des questions qui ont été soulevées. Pensez-vous que cela serait utile? J'aimerais entendre vos commentaires à ce sujet. Il nous faut examiner des propositions. Il nous faut étudier les difficultés dont vous avez parlé, et les controverses qui ont été soulevées.

M. Henderson: Si je vous comprends bien, monsieur Baldwin, vous me demandez si je vois quelque utilité à la formation d'un genre de comité indépendant, qui serait nommé par votre comité, sous les auspices du Parlement ou du gouvernement, afin de déposer en quelque sorte un genre de rapport indépendant?

M. Baldwin: Oui.

M. Henderson: Dois-je comprendre que vous voulez mon opinion à ce sujet?

M. Baldwin: Oui, j'aimerais avoir votre avis, certainement.

M. Henderson: Depuis des années je suis le conseiller du comité, je l'admets, mais si les membres du comité veulent que je parle de cette question, j'en serais très heureux. Il s'agit là d'une nouvelle idée, et je me demande si je serais autorisé par le Règlement à en parler, monsieur le président.

Le président: Je crois que nous allons demander l'avis des membres du comité à ce sujet. Voudriez-vous entendre l'opinion de M. Henderson au sujet d'une telle suggestion? Y a-t-il des commentaires?